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2) Pomáhá nebo brání dekarbonizaci?
Veškeré investice automobilového průmyslu 

směřují k dekarbonizaci silniční dopravy. Návrh 
Euro 7 představuje riziko, že se ekologický 
přechod stane vzdálenější perspektivou. 
Evropský automobilový průmysl investuje do 
elektrifi kace více než 250 miliard eur. Elektrifi kace 
je vedle vývoje alternativních paliv nejúčinnějším 
způsobem, jak snížit emise CO2 a znečišťujících 
látek ze silniční dopravy.

3) Levné nebo drahé?
Návrh normy Euro 7 je složitá a nákladná 

reforma. Povede k vyšším cenám pro spotřebitele 
a  provozovatele, kteří si svá starší, více 
znečišťující vozidla ponechají déle. Pro evropský 
automobilový průmysl, logistické společnosti 
a  spotřebitele by to znamenalo značné 
náklady, což by poškodilo již tak křehké evropské 
hospodářství. Návrh Euro 7 totiž pravděpodobně 
zvýší průměrnou kupní cenu nového automobilu 
o 2000 eur. Dodržování normy Euro 7 bude 
znamenat zvýšené náklady pro dodatečné 
investice do výzkumu, vývoje, výroby a testování, 
pokrytí nových zkušebních zařízení a zohlednění 
mnohem širších okrajových podmínek v nových 
testech, což vyžaduje dodatečné testování na 
silnicích doplněné o nové simulace testů emisí 
v reálném provozu RDE.

Dokončení na str. 3

7 otázek k Euro 7
Sdružení evropských výrobců automobilů 

ACEA připravilo přehled informací a údajů ve 
formě odpovědí na sedm otázek týkajících se 
připravované emisní normy Euro 7.

1) Produktivní nebo kontraproduktivní pro 
životní prostředí?

Euro 7 nebude mít větší dopad a  hrozí, 
že zpomalí obnovu vozového parku. Normy 
Euro 6/VI přinesly v období 2014–2020 snížení 
emisí NOX z osobních a dodávkových automobilů 
o 25 % a u těžkých nákladních vozidel o 36 %. 
Dopad Euro 6/VI brzdí vysoký podíl starších 
vozidel. Osm let po zavedení normy Euro 6 se 
nákladní vozidla z doby před jejím zavedením 
stále podílejí třemi čtvrtinami na celkovém počtu 
nákladních vozidel na silnicích EU a 92 % na 
emisích NOX. Návrh Euro 7 by ve srovnání s Euro 
6 snížil emise NOX v silniční dopravě o méně než 
4 % u osobních a dodávkových automobilů 
a přibližně o 2 % u nákladních vozidel. Bez řešení 
problému starších vozidel nebude mít Euro 7 
znatelný dopad na emise NOX v silniční dopravě.

více na 
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vstoupily v platnost v červenci 2025 pro osobní 
a dodávkové automobily a v červenci 2027 pro 
nákladní automobily. Pro takto zásadní změny 
je zapotřebí nejméně tříletý časový odstup. 
Návrh neposkytuje dostatečnou dobu na vývoj, 
konstrukci, testování a schválení typu všech 
modelů a variant vozidel se spalovacími motory 
a elektromobilů, kterých se norma Euro 7 týká. 
Schvalovací orgány by neměly kapacitu na to, 
aby zvládly očekávaný nárůst žádostí o schválení. 
To by ve skutečnosti vedlo k zastavení prodeje 
mnoha vozidel.

7) Dobré nebo špatné pro konkurenceschopnost 
průmyslu?

Evropský automobilový průmysl je hlavní 
hnací silou hospodářského růstu EU. Návrh 
normy Euro 7 znamená, že některé modely 
a segmenty vozidel by se již v EU nemusely 
vyrábět, což by ohrozilo pokrok v ekologické 
transformaci průmyslu. Pro splnění nerealistických 
termínů návrhu Euro 7 jsou zapotřebí značné 
investice. Negativní hospodářský dopad poškodí 
globální konkurenceschopnost automobilového 
průmyslu EU. Ostatní významné hospodářské 
regiony vytvářejí atraktivní investiční prostředí 
pro dopravní průmysl. Namísto regulace stimulují 
svou cestu k nulovým emisím.

7 otázek k Euro 7 – dokončení ze str. 2

4) Snadné nebo složité?
Euro 7 není pouhou aktualizací předchozích 

předpisů Euro 6/VI, ale výrazně zpřísňuje 
pravidla pro osobní a dodávkové automobily. 
U  těžkých nákladních vozidel se jedná 
o  kompletní přepracování se zpřísněním 
limitů emisí i  testů, což si vyžádá investice 
v řádu miliard eur. Návrhy testů Euro 7 jsou 
nerealistické, protože rozšiřují podmínky testů 
o statisticky nerelevantní a ne každodenní 
jízdní situace. Euro 6/VI pokrývá více než 
95 % statisticky možných jízdních událostí 
a podmínek. Návrat k podmínkám Euro 6 by 
výrobcům umožnil soustředit se na dosažení 
ambicióznějšího snížení emisí.

5) Přísnější nebo méně přísné než ostatní 
světové normy?

EU již má jeden z  nejkomplexnějších 
a nejpřísnějších přístupů k emisím znečišťujících 
látek na světě. Emise, měřené na silnici pomocí 
přenosných systémů měření emisí PEMS, jsou 
nyní na sotva měřitelné úrovni. Čína, Japonsko 
a Spojené státy mají také předpisy na snížení 
emisí z vozidel, ale nejsou tak přísné jako v EU. 

6) Realistické nebo nerealistické termíny?
Euro 7 pravděpodobně nebude schváleno 

před koncem roku 2024. Nové předpisy by 

více na 
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Přerušení vazeb s Čínou by ohrozilo německý průmysl
EU se snaží snížit svou závislost na Číně 
a přitvrdit ve vztazích k ní. Šéf Mercedesu-
Benz Ola Källenius nicméně pro německá 
média uvedl, že oddělení od druhé 
největší ekonomiky světa je pro celý 
německý průmysl nemyslitelné. Souhlasil 
s  tím, že nedostatky v  dodavatelském 
řetězci v  době pandemie upozornily na 
přílišnou závislost odvětví na Číně, dodal 
však: „Přerušení hospodářských vazeb 
s Čínou je nereálné. Oddělení od Číny je 
iluzí a  také není žádoucí. Ohrozilo by to 
většinu německého průmyslu. Hlavní hráči 
světové ekonomiky, Evropa, USA a  Čína, 
jsou tak úzce propojeni, že oddělení od 
Číny nemá smysl.“ Källeniovo prohlášení je 
pochopitelné. Mercedes-Benz má čínské 

společnosti Beijing Automotive Group 
a  Geely Holdings jako hlavní akcionáře 
a  Čína je jeho největší trh s  podílem na 
celosvětovém prodeji 37 %.

více na 
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Nová tvář pro Peugeot 2008
Městské SUV Peugeot 2008, uvedené 

na trh v  roce 2019 a  vyrobené v  již 
téměř 700 000 kusech, prochází tradiční 
fází modernizace. Zachovává si délku 
430 cm a objem zavazadlového prostoru 

434 l. Po radikální modernizaci sedanu 
508 je oživení vzhledu decentnější se 
třemi svislými pásy LED po stranách přídě. 
Interiér dostal standardně 10“ dotykový 
displej na středové konzoli s  nejnovější 
generací softwaru Peugeot i-Connect 
a digitální přístrojový panel i-Cockpit má 
nový design.

Novinkou bude verze Hybrid 48 V 
s  motorem PureTech o  výkonu 100 kW 
(136 k) jako v  modelech 3008 a  5008. 
Zůstávají tříválce 1,2 l PureTech 100 a 130 
i turbodiesel 1,5 BlueHDI 130. Nejdůležitější 
novinka se týká elektrické verze e-2008, 
která byla od roku 2019 dodána 75 000 
zákazníkům. Ta přejímá nové pohonné 
ústrojí jako další modely skupiny Stellantis 
s  výkonem 115 kW (156 k). Akumulátor 
s  kapacitou 54 kWh prodlužuje dojezd 
na 406 km. Stále se vyrábí ve španělském 
Vigu.



více na 
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Nové verze Defenderu
Modelová řada Land Roveru Defender 
se rozrůstá o  nové přírůstky poskytující 
zákazníkům větší výběr. Luxusní Defender 
130 Outbound je dokonalý společník 

pro extrémní dobrodružství, má pět 
sedadel a dostatek prostoru pro veškeré 
vybavení. Defender 130 je nově k dispozici 
i  s  přeplňovaným motorem V8 o  výkonu 
368 kW (500 k). Nový designový paket 
County Exterior Pack pro Defender 110, 
inspirovaný historickým odkazem vozu 
Defender, nabízí zákazníkům ještě více 
možností personalizace. Nejnovější 
verze je již možné objednávat u  všech 
autorizovaných prodejců. 

Bývalý šéf Audi Stadler se chce přiznat
Bývalý šéf Audi Rupert Stadler je 

připraven přiznat se v  soudním řízení ke 
své roli v  emisním skandálu výměnou za 
podmínečný trest a zaplacení 1,1 milionu 
eur. Žalobci původně požadovali 2 miliony 
eur s  odkazem na Stadlerův plat u  Audi 
a jeho fi nanční i nemovitý majetek. Proces 
je jedním z  nejvýznamnějších soudních 
řízení v  souvislosti s  aférou Dieselgate 
společnosti Volkswagen. Software, měnící 
pracovní režim motoru speciálně pro měření 
emisí, bylo odhaleno v roce 2015. Stadler 
se v roce 2007 stal šéfem automobilky Audi 
jako nástupce Martina Winterkorna, který 
se v té době posunul do vedení koncernu. 
Podle Hospodářského trestního soudu měl 
Stadler nejpozději v červenci 2016 uznat, 
že došlo k manipulaci s hodnotami emisí 
ve výfukových plynech. Místo toho, aby 
informoval obchodní partnery a  zastavil 

prodej vozů s  nelegálním softwarem, 
povolil pokračování jejich prodeje 
až do začátku roku 2018. Od června 
2018 byl Stadler čtyři měsíce ve vazbě. 
S  koncernem Volkswagen už uzavřel 
občanskoprávní vyrovnání a  svému 
bývalému zaměstnavateli zaplatil 
4,1 milionu eur za porušení povinností.

Volkswagen Group Technology sdružuje kompetence v oblasti elektromobility
Pozvánka do výroby modelů na Den Kaden
Analýza stavu elektromobility v EU

Další témata 18. týdne na autoweek.cz



BYD zazáří na autosalonu v Barceloně
Čínský specialista na elektromobily 
a největší světový výrobce elektrifi kovaných 
vozidel v  Barceloně představuje novinky 
pro evropské trhy. Autosalon Automobile 
Barcelona 2023 je místem, které si 
společnost BYD vybrala, aby zde po 
více než 4,1 milionu prodaných kusů 
evropské veřejnosti poprvé představila 
nový kompaktní 4290 mm dlouhý model 
Dolphin a  4800 mm dlouhý sedan Seal. 
Oba se v Evropě začnou prodávat během 
druhé poloviny roku. Používají architekturu 
e-Platform 3.0, která integruje akumulátor 
do podlahy, čímž výrazně zvyšuje tuhost 
konstrukce. Dalším prvkem, který oba 
modely sdílejí, je lithio-železofosfátový 

(LFP) akumulátor BYD Blade, který 
nepoužívá kobalt. Kromě toho BYD vystaví 
a k testovacím jízdám připraví i už známé 
elektromobily Atto 3, Tang a Han.
BYD je jediným výrobcem, který navrhuje 
a vyrábí kompletní systém elektromotorů, 
akumulátorů, převodovek, řídicích 
jednotek a polovodičů.

více na 
www.autoweek.cz

více na 
www.autoweek.cz

Varování od šéfky odborů
Karina Schnurová, vedoucí podnikové 

rady MAN a dceřiné společnosti VW pro 
užitkové vozy Traton, varuje, že politici 
vyvíjejí na průmysl nákladních vozidel 
příliš velký tlak. „Politika masivně přetěžuje 
náš průmysl. Nemůžeme dělat všechno 
najednou. V  současné době kompletně 
přestavujeme naše závody a  školíme 

všechny zaměstnance.“ Schnurová 
odkazuje na problém, že MAN sice má 
v nabídce vozidla s elektrickým pohonem, 
ale stále pro ně neexistují dobíjecí stanice. 
EU sice stanovila jejich hustotu, ale ani 
v Německu zatím nebylo nic postaveno. 
A když si speditéři chtějí zřídit infrastrukturu 
sami, je to spojeno s velkými byrokratickými 
překážkami. „Pokud nebude dobíjecí 
infrastruktura, nikdo nebude kupovat 
elektricky poháněná nákladní auta,“ říká 
šéf podnikové rady MAN. Ohledně emisní 
normy Euro VII uvedla: „Nejen že nás 
donutí investovat miliardu eur do dalšího 
nákladného vývoje spalovacího motoru. 
Navíc musíme z  elektromobility stáhnout 
400 vývojářů,“ dodala Schnurová 
a  připomněla, že zároveň musí být 
certifi kovány tisíce vozidel, a  to každá 
varianta jednotlivě – od hasičského auta 
po domíchávač betonu. K  tomu však 
úřadům chybějí zaměstnanci i  zkušební 
stolice. 



Matador uvádí letní pneumatiku Hectorra 5
Matador, slovenská značka pneumatik, 
patřící do koncernu Continental, uvádí 
na trh pneumatiku Hectorra 5. Poskytuje 
lepší komfort díky nové generaci směsi. 
Letní pneumatika Hectorra 5 je dostupná 
v rozměrech od 14“ po 20“. Je určená pro 
osobní vozy a SUV. Vývoj nové Hectorry 5 
se zaměřil na vyvážený produkt s vysokou 
mírou komfortu, nízkým valivým odporem 
a  silným výkonem na suché a  také na 
mokré vozovce. Poskytne řidičům vysokou 
úroveň bezpečnosti i za deštivého počasí. 
Nový dezén a směs, obsahující siliku, zajistí 
účinnější brzdění na mokru. Lepší přilnavost 

za mokra je dosažena díky dodatečným 
podélným záběrovým hranám. Nová 
generace běhounové směsi obohacená 
o  siliku spolu s  nejnovější polymerovou 
technologií zajišťuje vysoký kilometrový 
výkon a snížený valivý odpor.

Informace jsou cenné – zajistěte jejich bezpečnost
Česká agentura pro standardizaci 

vydává český překlad evropské normy 
EN ISO/IEC 27002 z  listopadu 2022, která 
přejímá identicky mezinárodní normu 
ISO/IEC 27002:2022, jednu z  velmi 
důležitých norem týkajících se informační 
bezpečnosti. Hodnota informací 

přesahuje napsaná slova, čísla a obrázky. 
Patří sem i  znalosti, koncepty, nápady 
nebo značky. Soubor opatření se týká 
celé oblasti zabezpečení informací od 
fyzické bezpečnosti přes bezpečnost 
kybernetickou až po bezpečnost 
zaměstnanců. Norma přináší soubor 
postupů pomáhajících zajistit bezpečnost 
informací v  rámci fi rem či institucí. 
Je důležité si uvědomit, že potřeba 
zajistit bezpečnost informací se netýká 
pouze kybernetické bezpečnosti, ale 
současně i fyzického zabezpečení prostor 
organizace i  ochrany zaměstnanců. 
Norma nabízí nejen soubor opatření, jak 
zajistit fyzickou bezpečnost budovy před 
přístupem cizích osob, ale současně 
i  postupy zajištění oprávněného přístupu 
k  datům organizace, či bezpečnost 
informací ve vztazích s dodavateli.

více na 
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stále víc prohlubuje. Přitom nejde jen o technické 
znalosti, ale mnohem víc o schopnost analyzovat 
informace, reagovat na změny, komunikovat 
a samostatně se rozhodovat. Firmám usilujícím 
o další rozvoj proto nezbývá nic jiného, než snažit 
se pomáhat školám, a především se orientovat 
na ty pracovníky, které už mají, a zajistit jim další 
vzdělávání.

Největším paradoxem našeho vzdělávacího 
systému je ovšem skutečnost, že mladí lidé, 
kteří z něj vycházejí, navzdory mnohdy těžko 
pochopitelným specializacím, nemají problém 
nacházet slušně honorovaná zaměstnání. 

Těžko se pak hledá motivace pro děti, aby 
si volily obory vyžadující skutečně náročné 
studium, na nějž většinou navazuje celoživotní 
potřeba dalšího vzdělávání.

Bez technického vzdělávání nemá 
Česká republika šanci uspět

Vyš lo dubnové v ydání  magazínu 
Autoservis & mobilita. Na ukázku přinášíme jeho 
úvodník:

V  našem magazínu pravidelně rádi 
informujeme o zajímavých akcích určených pro 
studenty a učně v oboru automobilové techniky. 
Ostatně celý časopis se snažíme koncipovat tak, 
aby mohl být i užitečnou učební pomůckou. 

Pokládáme za velmi důležité podporovat 
technické vzdělávání, protože právě to je šancí 
pro další rozvoj České republiky. Proto nás mrzí 
minimální podpora, které se mu u nás všeobecně 
dostává, stejně jako nás mrzí neochota oceňovat 
významné osobnosti ze světa techniky, které 
měly a mají pro naši zem rozhodně větší přínos 
než nejrůznější pseudocelebrity. Snažíme se také 
rodičům připomínat, že technické obory dávají 
jejich dětem celoživotní šanci. 

Z p ra cova te l s k ý  p r ů my s l  v   če l e 
s automobilovým oborem představuje klíčovou 
oblast pro další rozvoj naší ekonomiky. Je 
hezké, když vládní představitelé jezdí po 
světě, aby usilovali o získání zakázek pro náš 
průmysl. Jenže i kdyby se jim podařilo uspět, 
nic nedělají pro to, aby měl kdo tyto zakázky 
realizovat. Ostatně průzkum zadaný Česko-
německou obchodní a průmyslovou komorou 
ukazuje, že Česká republika už dávno přestala 
být nejvyhledávanější zemí východní Evropy 
pro potenciální investice, protože její přednosti 
z minulosti se vytrácejí – a kvalita technických 
pracovníků k tomu patří. Ti uznávaní stárnou 
a odcházejí postupně na odpočinek a nemá 
je kdo nahradit, protože naše školství se orientuje 
na úplně jiné oblasti. 

Rychle se mění i požadavky fi rem související 
s měnícím se stylem práce. Zcela u nás chybí 
propojení školní teorie s  praxí v  podnicích 
a vzdělávací systém je nemoderní. Vůbec nebere 
na vědomí nové obory, jako jsou digitalizace nebo 
práce s daty. To je dlouho známý fakt, na nějž 
stále nikdo nereaguje. Naopak se tato propast 
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Kalifornie jako námět k nekorektnímu zamyšlení

Nevládní ekologická organizace s velkým 
vlivem na rozhodování administrativy v Bruselu 
Transport & Environment (T&E) hodnotí rozhodnutí 
Kalifornie ukončit prodej nových tahačů 
a  kamionů se vznětovými motory od roku 
2036. Podle T&E nyní hrozí, že evropský průmysl 
nákladních vozidel zůstane pozadu. Globální 
dominance evropských výrobců nákladních 
vozidel má být ohrožena, pokud EU nestanoví 
podobně ambiciózní normu emisí CO2 pro těžká 
nákladní vozidla. Nad uváděnými daty stojí za 
to se zamyslet, i když dospějeme k jinému závěru 
než environmentalisté z T&E.

Nejlidnatější americký stát oznámil, že od 
roku 2036 by se měly prodávat pouze nákladní 
automobily s nulovými emisemi. Kalifornie je 
podle údajů International Council on Clean 
Transport s podílem 10 % největší emitent CO2
z dopravy v rámci celých Spojených států.

„Jedná se o  nejambicióznější zákon 
o znečišťování životního prostředí nákladními 
automobily na světě. Přímo zpochybňuje vedoucí 
postavení EU v automobilovém průmyslu. Evropští 
výrobci nákladních automobilů se účastní 
celosvětové soutěže o  vedoucí postavení 
v oblasti vozidel s nulovými emisemi, ale slabé 

normy EU by je mohly zatlačit do ústraní. Má-li se 
průmysl nákladních automobilů udržet v soutěži, 
potřebuje EU cíl v roce 2035 dosáhnout 100% 
snížení emisí a pro rok 2030 podstatně větší 
ambice,“ uvedl manažer nákladní dopravy 
v organizaci T&E Fedor Unterlohner.

Těžká nákladní vozidla hrají podle T&E 
v emisích CO2 významnou roli – kdyby se emise 
všech těžkých nákladních vozidel vzaly jako 
samostatný stát, byly by čtvrtým největším 
emitentem na světě. Představují nicméně jen 
polovinu emisí CO2 Spojených států a méně než 
pětinu emisí CO2 Číny.

Podle Evropské komise těžká motorová 
vozidla, jako jsou nákladní automobily, městské 
a dálkové autobusy, jsou odpovědná za 25 % 
emisí skleníkových plynů ze silniční dopravy v EU 
a představují 6 % z celkových emisí skleníkových 
plynů v EU. Doprava je jediným odvětvím, kde 
objem emisí nestále stoupá. Tento vzestup je 
způsoben zejména rostoucí poptávkou po 
silniční dopravě. Ta by podle očekávání měla 
růst i v budoucnu. Podíl EU na globálních emisích 
CO2 se uvádí v rozmezí 8 až 10 %, takže těžká 
nákladní doprava na silnicích EU působí 0,5-0,6 % 
celkových emisí CO2 na světě.

Z  dat uváděných T&E je 
tedy jasné, že Parlamentem EU 
navrhovaný cíl snížení emisí CO2 
pro nová nákladní vozidla o 45 % 
v roce 2030 a o 90 % v roce 2040 i ze 
strany T&E požadované navýšení 
na 65 % pro rok 2030 nebude mít na 
celosvětové emise CO2 v podstatě 
žádný zaznamenáníhodný vliv. 
Zvlášť když podobné omezení jako 
Kalifornie a EU neplánuje žádná 
jiná země na světě. Určitě by proto 
bylo smysluplnější hledat cesty, jak 
postupně snižovat potřebu těžké 
silniční dopravy.

více na 
www.autoweek.cz



Ke zvýšení spotřební daně z nafty

Vláda rozhodla o zkrácení období platnosti 
snížené sazby spotřební daně z nafty. Místo 
na konci letošního roku se má sazba daně 
zvýšit o 1,50 Kč z  litru nafty již k 1. červenci. 
Návrat vyšší sazby spotřební daně snižuje 
konkurenceschopnost českých dopravců, uvádí 
Sdružení automobilových dopravců ČESMAD 
Bohemia.

Loňské snížení daně, jímž vláda reagovala 
na vysoké ceny pohonných hmot a chtěla 
jím podpořit konkurenceschopnost českých 
dopravců, se pozitivně projevilo na výkonnosti 
oboru a státu se vrátilo i ekonomicky. Výběr daně 
sice zaznamenal výpadek, ale dopravci, kteří 
v soutěži s hlavními konkurenty z Polska, Maďarska 
nebo Slovenska dokázali po delší době uspět, 
platí doma kromě spotřební daně i silniční daň, 
odvody z mezd, DPH a další poplatky. Pokud 
zakázku nemají a nahradí je zahraniční konkurent, 
zaplatí v ČR jen mýto a stát místo téměř milionu 
korun z  jednoho českého kamionu inkasuje 
70 000 od cizince. 

Pro dopravce není nejdůležitější absolutní 
cena nafty, ale její porovnání s cenou, kterou 

mají k dispozici dopravci z ostatních států. A my 
jsme se přiblížili dokonce i k podmínkám nejsilnější 
flotily vozidel z  Polska. Rozhodnutím vlády, 
které o půl roku zkracuje zákonem stanovené 
podmínky, o šance vyrovnaně soutěžit čeští 
dopravci přicházejí.

Josef Melzer, prezident Sdružení ČESMAD 
Bohemia k tomu říká: „Rozhodnutí vlády mě mrzí. 
Vážím si loňského opatření, kdy vláda daň snížila. 
Chápu, že státní fi nance nejsou v dobrém stavu, 
ale takováto rychlá změna nás poškodí. Dopravci 
mají nasmlouvané zakázky dopředu a vysoutěžili 
je s vědomím, že daň bude do konce roku stálá. 
My se potýkáme o halíře a nafta je klíčovou 
položkou. Na trhu je navíc nyní převis dopravních 
kapacit a zhoršení podmínek nás sráží v soutěži 
s dopravci z jiných zemí. Předpokládám také, že 
část našeho tankování se opět přesune do zemí 
s příznivějšími cenami. Řešením by mohlo být 
i zavedení profesionální nafty, jak to mají například 
v Belgii, Španělsku, Maďarsku a několika dalších 
zemích. Tyto země dopravcům část daně vracejí, 
a tím tankování dělají atraktivní pro všechny i při 
vyšší základní sazbě daně.“

více na 
www.autoweek.cz
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Společnost Bosch mění svou strukturu 
pro automobilový průmysl

více na 
www.autoweek.cz

Společnost Bosch oznámila, že reorganizuje 
své dodavatelské aktivity, aby zohlednila trend 
vývoje vozidel na bázi softwaru. Divize Bosch 
Mobility Solutions bude přejmenována na Bosch 
Mobility a bude řízena v rámci skupiny jako 
obchodní sektor s vlastní obchodní odpovědností 
a řídicím týmem.
Cílem je ještě lépe a rychleji uspokojovat stávající 
i nové potřeby zákazníků pomocí řešení na míru 
z jednoho zdroje. S 230 000 zaměstnanci na více 
než 300 místech v 66 zemích světa bude Bosch 
Mobility největším ze čtyř obchodních sektorů 
Bosch.
Z  organizačního hlediska dojde k  1. lednu 
2024 k reorganizaci jednotlivých obchodních 
jednotek. V novém uspořádání společnost Bosch 
plánuje do roku 2029 dosáhnout celosvětový 
obrat více než 80 miliard eur v oblasti řešení 
mobility. Předpokládá, že v roce 2030 bude 
software představovat 30 % výdajů na vývoj 
v celém odvětví. U společnosti Bosch je tento 
podíl již dnes vyšší a víc než polovina pracovníků 
ve výzkumu a vývoji jsou vývojáři softwaru.
Softwarově defi novaná vozidla budou využívat 
dvě výhody. Především jde o rychlost vývoje 

– Bosch uvádí několik dní, během nichž lze 
realizovat nové funkce ve stávajících systémech. 
Na druhou stranu oddělení vývoje softwaru 
a  hardwaru umožní, aby vozidla byla díky 
aktualizacím softwaru jako nová i delší dobu 
po dodání. 
To však vyžaduje i změny v hardwaru, zejména 
v nové centralizované elektrické a elektronické 
architektuře (architektura E/E). Namísto více 
než 100 řídicích jednotek se pozornost soustředí 
na několik vysoce výkonných počítačů pro 
kokpit a síťové funkce, asistenční systémy řidiče 
a automatizované řízení, jakož i na hnací ústrojí 
a pro ně odpovídající software.
Společnost Bosch Mobility vede pětičlenný 
manažerský tým kolem generálního ředitele 
společnosti Bosch Markuse Heyna. „Software 
v budoucnu nezmění pouze způsob, jakým 
budeme používat a vnímat automobily. Změní 
také způsob, jakým jsou automobily konstruovány. 
Společnost Bosch je již nějakou dobu vnímána 
také jako společnost zabývající se softwarem 
pro mobilitu. Nyní se v reakci na požadavky 
zákazníků mění naše struktura, aby to odrážela 
a umožnila další růst,“ uvedl Markus Heyn.

více na 
www.autoweek.cz



problémům. Také Evropa přijímala elektrifi kaci 
pomalu, ale nyní dochází k rychlému posunu 
(v nemalé míře díky regulaci EU). Zda to bude 
stačit k udržení jejího postavení na globálním 
trhu se teprve ukáže.

Od 1. května platí v Německu nová jízdenka 
pro veškerou veřejnou dopravu. Nová jízdenka 
umožňuje uživatelům za 49 eur měsíčně 
jezdit všemi autobusy, tramvajemi, metrem 
a regionálními vlaky i některými trajekty po celé 
zemi. Jde o trvalého nástupce loňské nabídky, 
která v  létě umožňovala využívat veřejnou 
dopravu za 9 eur měsíčně. Nová nabídka má 
motivovat k přechodu z jízdy autem na veřejnou 
dopravu. Odborníci však zůstávají skeptičtí, 
protože většina lidí dá přednost autu před 
veřejnou dopravou kvůli kratší době cestování, 
nikoli kvůli ceně. 

Udržitelné letecké palivo SAF bude brzy 
povinné pro všechny lety z  letišť v EU. Podle 
nařízení ReFuelEU Aviation budou muset všechny 
lety od roku 2025 využívat kerosin smíchaný 
s nejméně 2 % SAF, do roku 2030 se podíl zvýší 
na 6 %, do roku 2035 na 20 %, do roku 2040 
na 34 % a do roku 2050 na 70 %. Letecký průmysl 
se k výsledku jednání vyjádřil vesměs pozitivně 
a uvedl, že pro něj představuje jistotu. Nyní chtějí, 
aby EU investovala do zvýšení výroby SAF.

Vítejte u nejnovějšího přehledu zpráv Euractivu 
o mobilitě z celé Evropy.

Podle Mezinárodní agentury pro energii IEA 
budou do konce roku elektromobily celosvětově 
představovat přibližně každý pátý prodaný 
automobil a do roku 2030 bude 60 % všech 
prodaných automobilů elektrických. Zatímco 
v současné době jsou elektromobily stále dražší 
než ostatní automobily, přibližně v polovině 
tohoto desetiletí by se podle odhadů IEA měla 
cena menších elektromobilů dostat na stejnou 
úroveň jako jejich protějšky na fosilní paliva.

Existují ale rozdíly mezi jednotlivými regiony. 
Více než polovina elektromobilů na silnicích jezdí 
v Číně, která se v roce 2022 postarala o téměř 
dvě třetiny prodeje elektromobilů. Čína také 
dominuje výrobě akumulátorů. Na druhém místě 
je Evropa a na třetím Spojené státy. Podle IEA 
svou roli sehrála „neviditelná ruka“ trhu, jenže 
k růstu podílu elektromobilů přispěla především 
rozhodnutí politiků. 

V  jiných částech světa roste elektrifi kace 
pomaleji. V  Indii vzrostl podíl elektromobilů 
na 1,5 % a podobný podíl je i v Indonésii, zemi 
s téměř 274 miliony obyvatel.

Čínské značky elektromobilů se prosazují 
na světových trzích, zatímco Japonsko, které 
vsadilo převážně na palivové články, bude čelit 

Elektrifi kace vozidel nabírá na obrátkách
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Zajímavosti z oblasti prodeje ojetých vozidel

prodávané auto prodává s falešným původem, 
což znamená, že prodejci u těchto aut neuvádí 
skutečnou zemi původu, ale poslední zemi, odkud 
bylo auto do Česka dovezeno. Prodejci i kupující 
také někdy zaměňují zemi, ze které bylo vozidlo 
dovezeno, za zemi původu, tedy pro kterou bylo 
vyrobeno. 

Průměrná hodnota na odometrech 
prodávaných ojetých osobních vozů byla 
151 345 km, což je meziročně prakticky beze 
změny.

Cena za ojetá auta, které se nabízela k prodeji, 
se během prvních třech měsíců zvýšila meziročně 
o  9,95 %. Tempo zdražování se tedy snížilo, 
přesto se průměrná cena meziročně navýšila 
z 272 000 Kč na 299 000 Kč, tedy o 17 000 Kč. Za 
nárůstem stálo především zdražování levnějších 
aut v kategorii do 200 000 Kč, tedy těch, o která 

byl největší zájem. V  letošním 
roce se kupující zajímají nejvíce 
o auta v hodnotě od 150 000 Kč 
do 200 000 Kč. Tato auta se častěji 
prodávají i mezi lidmi napřímo, což 
je velice rizikové. Kvůli nedostatku 
nových aut byl vysoký zájem 
i o mladé a zánovní ojetiny.

Společnost Cebia analyzovala 
trh ojetých vozidel za první čtvrtletí 
2023. Od poloviny ledna do 
poloviny února registrovali prodejci 
vysoký zájem o ojetá auta, který 
však v druhé polovině února začal 
pomalu opadat. Poptávka po 
autech z druhé ruky pak začala 
opět oživovat až během dubna. 

Na český trh se začaly vracet vozy 
s tuzemským původem. Zatímco 
loni činil jejich podíl jen 40,7 %, 
letos se navýšil na 48,5 %, což je 
v počtu kusů obrovský nárůst. Dovezlo se 39 422 
ojetých osobních aut, tedy meziročně o 4649 
méně, což představuje pokles o 10,55 %.

Průměrné stáří všech osobních vozů, které 
se prodávaly na hlavních inzertních portálech, 
kleslo z 9,5 roku na rovných 9 let. Příčinou byl vyšší 
podíl tuzemských ojetin, jejichž věk činil v průměru 
7,2 roku. Průměrný věk aut se zahraničním 
původem byl 11,2 roku, zatímco loni to bylo 10,5 
roku. Je alarmující, že každé čtvrté dovezené auto 
je starší 15 let. Čísla pro statistiku vycházejí z dat 
prodejců. Někteří prodejci přitom uvádějí jako 
rok výroby datum uvedení do provozu, aby tak 
vůz omladili. 

Klesl podí l aut z  Německa ze 23 % 
na 20 % a naopak roste podíl aut dovezených ze 
Slovenska. Statistika vychází z dat, která u vozů 
uvádějí prodejci. Ve skutečnosti se každé páté 
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